
 

 المستخلص

عزبً، ويمع فً انجزء انغزبً مه يعحبز محكىن فاطمة مه انىحذات انصخزية انمهمة  فً انذرع ان

يحميز هذا انمحكىن بانحاريخ  انبنائي انمعمذ انذي نم يحم دراسحة بانحفاصيم انكافية . انممهكة انعزبية انسعىدية

هنان بعض انحفاصيم انمهمة  انحً جحعهك بمزاحم انحشىه انمححانية انحً أثزت عهً هذا انمحكىن . وانذليمة ححً الآن

جحزكز . عحبار خلال الأعمال وانذراسات انسابمة وانحً جححاج انً انمزيذ مه انذراسات انحفصيهيةنم جؤخذ فً الا

 .انذراسة انحانية عهً عمهيات انحخزيط انحفصيهية نمنطمة انذراسة وانذراسات انبنائية انحفصيهية نمحكىن فاطمة 

انذليك وانمحكامم و جفسيز صىر اعحمذت عمهية انحخزيط انحفصيهية عهً انفحص انبنائي وانعمم انحمهً 

ٔذجًيغ وجمث انذراسات انبنائية مه خلال جطبيك انطزق انمياسية مه عمم حمهً جفصيهً . الألمار انصناعية

 .انثياَاخ انثُائيح ٔانرحهيم انُٓذسٗ نٓذِ انثياَاخ

 thrust)نًركٌٕ فاطًح ذرًصم فٗ َظاو يٍ انصذٔع انذسزيح انًزدٔجح  انصفح انزئيسيح نهُظاو انثُائي

duplex )حيس أٌ صذع انماػذج انذسزٖ نٓذا انرزكية . ٔيا يصاحثٓا يٍ طياخ كثيزج(floor thrust ) يًصم

تصذع نّ اذجاِ يرٕسط شًال شًال شزق ٔيًيم فٗ اذجاِ شزق جُٕب شزق  ْٕٔ يرٕاجذ ػهٗ انحذ انفاصم 

 roof)ٔيرًصم صذع انسمف انذسزٖ . َٕديٕريد انراتغ نًجًٕػح صخٕر يا لثم يركٌٕ فاطًحيغ  انجزا

thrust ) تانصذع انًرٕاجذ فٗ يؼظى يسار تيٍ انؼضٕ الأٔسط ٔانؼهٕٖ يٍ يركٌٕ فاطًح ٔانذٖ نّ ذمزيثاً َفس

كثيزج داخم صاحة ذكٌٕ َظاو انصذٔع انذسزيح ػذد خًس ػشز طيّ . الاذجاج ٔانًيم يصم انصذع انساتك

 .يُطمح انذراسح

ذكَٕد انطياخ انصغيزج خلال شلاز يزاحم يٍ ػًهيح انطي انرٗ ذكَٕد ٔذُايد خلال حمثح طٕيهح 

حيس أٌ انطياخ انكثيزج ذزايُد يغ انًزحهح انصاَيح يٍ انطي ٔانرٗ ذًصم انحذ الألصٗ يٍ انرشِٕ , يٍ انذسز

 .خلال حمثح انذسز

 



Geological and structural studies on Jabal      

Daf- Jabal Abu Bakr area, Wadi Fatima, 

Kingdom of Saudi Arabia 
 

BY 

Mohammed Barakatallah Alsubhi 

 

SUPERVISED BY 

DR. Mohamed  Abdulwahed Mohamed Soliman 

 

ABSTRACT 

Fatima Formation is an important rock unit within the Arabian Shield of the 

kingdom of Saudi Arabia, laying at the western part of the shield and characterized by 

its extremely complicated structural framework. The complex history of deformation 

of Fatima Formation is still not studied in adequate detail so far. Important details 

concerning the sequence of deformation affecting Fatima Formation are not 

considered in previous publications and still need further studies. Such details are well 

represented in the area under consideration. The present study is focused on the 

detailed mapping and structural analysis of that formation. 

Detailed mapping is based on structural investigation, comprehensive field 

work and satellite image interpretation.  Structural studies are done through standard 

methodology including detailed field work, data collection and geometrical analysis.  

Major thrust duplex and associated major folds constitute the main feature of 

the structural framework of Fatima Formation. A floor thrust of NNE-SSW average 

trend and ESE dip controls its contact against the Pre-Fatima granodiorite, and a roof 

thrust runs NNE-SSW and dip ESE mainly along the contact between the Middle and 

Upper Fatima Members. Thrusting has resulted in the development of the system of 

fifteen major folds of NNE to NNW plunges and westward vergence. 

Three phases of minor folds are progressively developed through a prolonged 

thrusting event. Major folding is coeval with the second folding phase which 

represents the climax of the thrusting event. 


